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Protokół 

z obrad XXXIII sesji Rady Miejskiej w Halinowie 
w dniu 30 października 2009 roku 

 
 
I. Otwarcie obrad sesji.  

Obrady XXXIII sesji Rady Miejskiej w Halinowie w dniu 30 października 2009 roku 
otworzył o godz. 900 Przewodniczący Rady Włodzimierz Gronczewski.  
Na wstępie Przewodniczący przywitał pracowników Urzędu z Panią Burmistrz na czele, 
dyrektorów szkół, przedstawicieli lokalnej prasy, przybyłych gości, radnych i sołtysów Gminy 
Halinów.  
II. Stwierdzenie quorum Rady. 
Na podstawie odczytanej listy obecności Przewodniczący stwierdził quorum Rady w liczbie 9 
Radnych (nieobecni na sali Radni: J. Czerwiński, T. Dubiński, B. Janczarek, P. Odalski,  
M. Pietrusiński i E. Woźniakowska) i uznał prawomocność obrad. 
Na salę wszedł Radny T. Dubiński. 
 
III. Przyjęcie porządku obrad. 
           Przewodniczący odczytał porządek obrad, stanowiący załącznik do niniejszego protokołu. 
Następnie zaproponował przeniesienie w punkcie XI projektu uchwały w sprawie: wymagań, jakie 
powinni spełniać przedsiębiorcy ubiegający się o uzyskanie zezwolenia w zakresie ochrony przed 
bezdomnymi zwierzętami, prowadzenia schronisk dla  bezdomnych zwierząt, a także grzebowisk  
i spalarni zwłok zwierzęcych i ich części z poz./15/ na poz./1/. 
 Radna M. Kaim zgłosiła propozycję przeniesienia w tym samym punkcie projektu uchwały  
w sprawie: ustalenia regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie miasta i gminy 
Halinów z poz./16/ na poz./2/. 
 Burmistrz Halinowa J. Damasiewicz zaproponowała przesunięcie z punktu V „Informacji 
o realizacji zadań oświatowych w roku szkolnym 2008/2009” do punktu X, po „Sprawozdaniu 
Radnych z sesji Rady Powiatu”.  
 Porządek obrad z poprawkami został przyjęty jednogłośnie w wyniku głosowania:  
za – 10, przeciw – 0, wstrz. – 0, (nieobecni na sali Radni: J. Czerwiński, B. Janczarek, P. Odalski, 
M. Pietrusiński i E. Woźniakowska). 
 
IV. Przyjęcie protokołu z obrad sesji Rady Miejskiej w dniu 25.09.2009r. 
 Radny J. Stankiewicz wskazał, że transformator, o którym mowa na str. 7, nie znajduje się 
na terenie Michałowa, jak podano w  protokole. Umiejscowienie tego transformatora nie jest mu 
znane, dlatego zdaniem Radnego, w protokole powinna znaleźć się informacja o „transformatorze 
obsługującym Michałów”.  
 Protokół, po uwzględnieniu poprawki, został przyjęty w wyniku głosowania: za – 9,  
przeciw – 0, wstrz. – 1 (nieobecni na sali Radni: J. Czerwiński, B. Janczarek, P. Odalski,  
M. Pietrusiński i E. Woźniakowska). 
Na salę weszła Radna E. Woźniakowska. 
 
V. Informacja z pracy Burmistrza.    

Burmistrz Pani J. Damasiewicz poinformowała, że: 
- zgodnie z wcześniejszymi zapowiedziami na terenie gminy rozpoczęły się kontrole w zakresie 
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posiadania przez mieszkańców umów na wywóz śmieci i szamba; kontrole będą przeprowadzane 
systematycznie przy udziale wszystkich pracowników Urzędu; na dzień dzisiejszy skontrolowano 
ul. Środkową, ul. Dworcową i fragment ul. Lokalnej w Cisiu, Desno, Krzewinę 
i Żwirówkę, łącznie 125 kontroli; wykazały one znaczne braki, nie tylko w dokumentacji, ale 
okazało się również, że niektóre gospodarstwa nie posiadają szamb; o ile w przypadku braku 
umów na wywóz śmieci Gmina może podpisać umowę zastępczą i obciążyć mieszkańca 
kosztami, o tyle w sytuacji , gdy nie ma szamba – mija się to z celem. Podjąć działania, które 
zobowiążą Regulamin utrzymania czystości i porządku na terenie miasta i gminy Halinów, który 
ma być przyjmowany na dzisiejszej sesji, zawiera klauzulę, mówiącą o tym, że w każdym 
gospodarstwie domowym powinno być albo podłączenie do kanalizacji, albo szambo, albo 
przydomowa oczyszczalnia ścieków. W przypadku niedostarczenia dokumentów w ustalonym 
terminie 7 dni będą wystawiane decyzje i sprawy zostaną  skierowane do sądu grodzkiego,  
- mając na uwadze niedosyt wywołany wynikiem referendum „śmieciowego” w naszej gminie, 
został przez nią skierowany apel do parlamentarzystów, jak również do premiera, gdzie zwróciła 
uwagę na kwestię referendum w sprawie śmieci, których w ostatnim czasie przeprowadzono  
w kraju dosyć sporo i tylko jedno z nich zakończyło się sukcesem; przypomniała słuchaczom  
o poważnych zobowiązaniach unijnych naszego kraju w tym zakresie, ich niedopełnienie 
pociągnie za sobą ogromne kary finansowe, stąd próba kolejnego zwrócenia uwagi na problem,  
- w okresie między sesjami trwały prace nad uwagami do Studium, spłynęło ok. 550 uwag,  
z których każda była wnikliwie analizowana, co wiązało się to z olbrzymim nakładem pracy; 
wszystkie uwagi zostały przez nią rozpatrzone: pozytywnie, częściowo pozytywnie, niektóre 
negatywnie; ostatecznie Studium będzie uchwalane przez Radę; na najbliższych wspólnych 
posiedzeniach komisji, ustalonych wstępnie na 12 i 13 listopada na godz.10.00, radni będą odnosić 
się do zaproponowanych przez nią sposobów rozstrzygnięcia tych uwag; mówczyni przypomniała, 
że każda komisja jest komisją otwartą i każdy mieszkaniec może na niej zabrać głos, dlatego dla 
usprawnienia przebiegu sesji byłoby wskazane, aby wnioski mieszkańców były omawiane 
podczas posiedzeń komisjach, nie na sesji, 
- trwają prace nad budżetem na przyszły rok, termin składania wniosków już się zakończył, 
szacowany koszt wszystkich złożonych wniosków to ok.35 mln zł; okazało się, że planowane 
wydatki bieżące jednostek organizacyjnych kształtują się na poziomie dochodów Gminy, 
niezależnie od tego musimy wygospodarować środki na inwestycje, na które złożyliśmy wnioski  
o środki unijne; w przyszłym roku spadnie o ok.70 – 80 tys. zł przypis z podatku rolnego  
i leśnego, spadają  wpływy z podatku PIT i CIT, zmniejszyły się również dochody z obrotu 
działkami, dlatego nie możemy liczyć na wzrost dochodów w przyszłym roku; potrzeb jest bardzo 
dużo, stąd przed autorami budżetu trudne zadanie, 
- w tym miesiącu obchodziliśmy Dzień Edukacji Narodowej i z tej okazji, jak co roku, Pani 
Burmistrz złożyła nauczycielom życzenia i tradycyjnie przyznała nagrody burmistrza, w tym roku 
otrzymali je: Pani M. Stupiechowska, Pani M. Cudny, Pani K. Tulewicz i Pani R. Jasińska z ZS  
w Halinowie , Pani G. Zawistowska i Pani A. Zając ze SP w Brzezinach oraz Pani E. Niedziałek  
z ZSP w Okuniewie, nagrody te zostały przyznane na podstawie wniosków szkół, oprócz jednej, 
która została przyznana z inicjatywy Burmistrza Halinowa J. Damasiewicz, 
- trwa realizacja programu dla e - wykluczonych, na który dostaliśmy pieniądze unijne; na 
początku było dużo przygotowań i  problemów formalnych, w tej chwili jesteśmy już po 
szkoleniach dla osób zakwalifikowanych, są dostarczane komputery, w listopadzie zakończy się 
przygotowanie infrastruktury w zakresie dostępu do Internetu, 
- w tym miesiącu, w związku ze śnieżycą, miała miejsce kilkudniowa awaria prądu, nie działały 
telefony stacjonarne, jedna z sieci komórkowych również miała problemy; dzięki temu, że w 
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ostatnim okresie SUW została zmodernizowana i posiada załączające się automatycznie agregaty 
nie było dłuższych przerw w dostawie wody; Urząd podobnie jak mieszkańcy, nie miał żadnych 
informacji o terminie usunięcia awarii, dlatego zwróciliśmy się do Zakładu Energetycznego, aby 
w takich sytuacjach Gminy otrzymywały taką informację; drogi, zarówno gminne jak i 
powiatowe, były w tym czasie odśnieżane przez SKR, 
- wprowadzone zostało zarządzenie burmistrza dotyczące zmian i przeniesień w budżecie, 
- w ostatnim czasie zostało przez Panią Burmistrz podpisane zarządzenie dotyczące zmian  
w regulaminie organizacyjnym Urzędu. 

Z-ca Burmistrza Pan A. Machowski poinformował o bieżących inwestycjach na terenie 
gminy: 
- trwają prace przy budowie kanalizacji sanitarnej w Hipolitowie, prace zaawansowane są na 
poziomie 60%, 
- zakończył się  remont łazienek w przedszkolu w Halinowie II etap, zadanie finansowane przez 
Urząd Marszałkowski, 
- 27 października zostało przeprowadzone postępowanie przetargowe dotyczące utrzymania 
i odśnieżania dróg na sezon 2009/2010, wpłynęła jedna oferta z SKR w Halinowie, prace komisji   
przetargowej jeszcze trwają z uwagi na rozbieżności w kwestii ceny.  
Wracając do kataklizmu śnieżnego, jaki miał ostatnio miejsce, mówca nawiązał do doniesień  
w mediach na temat awarii prądu w okolicach Mińska Mazowieckiego i zwrócił uwagę, że wielu 
słuchaczy nawet nie przypuszczało, że prądu nie było przez kilka dni w miejscowości oddalonej  
o 25 km od centrum stolicy.  
Radny Pan J. Stankiewicz poinformował, że nie miał prądu przez 8 dni i dopiero jego interwencja  
w telewizji TVN, która kilkakrotnie podała informację o przedłużającej się awarii prądu, 
doprowadziła do jej usunięcia przez Zakład Energetyczny. 
 
VI. Interpelacje, zapytania i wolne wnioski.   

Radny Pan M. Sukiennik, nawiązując do trwających w Hipolitowie prac kanalizacyjnych, 
poprosił, żeby zwrócić szczególną uwagę na przejezdność tych dróg, szczególnie, że warunki 
pogodowe są bardzo niesprzyjające i drogi te są w bardzo złym stanie. 

Radna Pani M. Kaim zapytała, czy osoby, które otrzymają komputery w ramach programu 
dla e – wykluczonych będą kontrolowane później, np. za pół roku w zakresie ich posiadania. 
Burmistrz Pani J. Damasiewicz zwróciła uwagę, że: 
- po pierwsze są podpisywane z tymi osobami umowy, w których jest mowa o tym, że dostają 
komputery w drodze użyczenia i na wskazanie można będzie sprawdzić, czy mają go w dalszym 
ciągu, 
- poza tym wszystkie komputery podpięte są do systemu i system będzie sygnalizował 
jakiekolwiek braki.   
Pani Burmistrz przypomniała, że w programie bierze udział 200 gospodarstw domowych, w 70  
z nich występuje niepełnosprawność, pozostałe spełniły kryterium socjalne albo do zasiłków 
rodzinnych.  

Radny Pan J. Papis zapytał, czy po 5 latach komputery te będą przez gminę odbierane. 
jeżeli tak, to w jaki sposób. 
Pani Burmistrz J. Damasiewicz odpowiedziała, że trudno na dzień dzisiejszy rozstrzygnąć tę 
kwestię, być może zrobimy zdjęcie tych komputerów z ewidencji, ponieważ zostaną już 
zamortyzowane.  

Sołtys Mrowisk Pan S. Dobosiewicz, wracając do informacji na temat posiedzeń Komisji 
w sprawie uwag do Studium, zapytał, czy osoby, które złożyły swoje uwagi będą o nich 
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powiadomione indywidualnie, czy będzie tylko zwyczajowe wywieszenie informacji w Urzędzie.  
Pani Burmistrz odpowiedziała, że wszyscy będą powiadomieni zwyczajowo, poprzez 
zamieszczenie informacji w Internecie i na tablicach ogłoszeń w Urzędzie. Powiadomienie 
każdego zainteresowanego wiązałoby się z zapakowaniem do kopert i wysłaniem ok. 500 pism. 
Na pytanie Sołtysa Krzewiny Pani A. Jackiewicz, czy zainteresowani dostaną odpowiedzi, w jaki 
sposób zostały rozpatrzone ich wnioski, Pani Burmistrz odpowiedziała, że z punku widzenia 
prawa gmina nie ma takiego obowiązku. Informacja o sposobie rozstrzygnięcia uwag będzie 
zamieszczona na stronie internetowej Urzędu.  
Pani Sołtys A. Jackiewicz, nawiązując do trwających w gminie kontroli, wyraziła wolę swoich 
mieszkańców, aby gmina przystąpiła do budowy kanalizacji w Krzewinie, przypomniała również, 
że wniosek w tej sprawie został złożony przez nią już w ubiegłym roku. 

Radny Pan J. Stankiewicz zwrócił uwagę, że w porządku obrad projekt uchwały w sprawie 
zmian i przeniesień w budżecie występuje przed innymi projektami związanymi z konkretnymi 
propozycjami zmian. Zdaniem radnego właściwe byłoby najpierw przegłosowanie propozycji 
poszczególnych zmian, a dopiero później całości zmian i przeniesień. 
Z-ca Burmistrza Pan A. Machowski wskazał, że żeby było idealnie, to w jednym głosowaniu 
powinna być głosowana uchwała zawierająca propozycję zmiany i uchwała dotycząca całości 
zmian, ale w zakresie tej konkretnej zmiany. 
Przewodniczący Rady Pan Wł. Gronczewski skierował sugestię Radnego J. Stankiewicza do 
rozważenia dla Pani Burmistrz i Pani Skarbnik. 

Radny Pan H. Foryś przypomniał zebranym trwający od ponad dwóch lat spór z Panem 
Domańskim z Józefina, który samowolnie zasypując rów przy drodze powiatowej na wysokości 
swojej posesji i przepust pod drogą doprowadził do sytuacji niebezpiecznej dla użytkowników 
drogi i. Mimo, że Zarząd Dróg Powiatowych zobowiązał Pana Domański, aby do 15 września b.r. 
przywrócił stan pierwotny, nic takiego nie nastąpiło.  
Na zakończenie swojej wypowiedzi Radny wyraził swoje przekonanie, że tą sprawą powinni 
zainteresować się radni powiatowi, dlatego żałuje, że  nie są obecni na dzisiejszej sesji.   
Naczelnik WGKI Pan M. Kwiatkowski poinformował, iż w związku z tym, że Pan Domański nie 
przywrócił stanu pierwotnego w ustalonym terminie, Zarząd Dróg Powiatowych skierował sprawę 
do Nadzoru Budowlanego. 
 
VII. Sprawozdanie z prac komisji Rady. 
 Przewodniczący Komisji Ochrony Środowiska, Rolnictwa i Leśnictwa T. Dubiński 
poinformował, że na posiedzeniu komisji w dniu 21.10.09 r. były omawiane następujące projekty 
uchwał:  
- w sprawie stawek podatku rolnego i leśnego, które komisja zaopiniowała pozytywnie, 
- w sprawie: ustalenia regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie miasta i gminy 
Halinów, zgłoszone przez komisję poprawki zostały uwzględnione w projekcie, który radni 
otrzymali w materiałach na sesję; projekt z poprawkami został zaopiniowany pozytywnie, 
- w sprawie: wymagań, jakie powinni spełniać przedsiębiorcy ubiegający się o uzyskanie 
zezwolenia w zakresie ochrony przed bezdomnymi zwierzętami, prowadzenia schronisk dla  
bezdomnych zwierząt, a także grzebowisk i spalarni zwłok zwierzęcych i ich części, do tego 
projektu komisja zaproponowała poprawki, który zostaną odczytane przy omawianiu projektu 
uchwały; proponowane poprawki stanowią załącznik do protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Zagospodarowania Przestrzennego, Gospodarki Komunalnej i 
Inwestycji T. Kowalczyk poinformowała, że w okresie między sesjami posiedzenie komisji nie 
odbyło się.  
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W zastępstwie Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej M. Pietrusińskiego Radna Pani  
T. Kowalczyk poinformowała, że w dniu 28.10.09 r. odbyło się posiedzenie komisji w Domu 
Kultury w Okuniewie, jej celem była kontrola realizacji dotacji za 2008 rok. Wynik kontroli był 
pozytywny. Po wysłuchaniu sprawozdania dyrektora domu kultury i zapoznaniu się z 
dokumentacją, przedstawioną przez główną księgową, członkowie komisji nie mieli uwag, co do 
zasadności wydatkowania dotacji, sformułowano kilka wniosków formalnych, które zostały 
przekazane Burmistrzowi Halinowa. 

Przewodniczący Komisji ds. Młodzieży, Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia, Spraw 
Społecznych i Bezpieczeństwa M. Sukiennik poinformował, że od ostatniej sesji komisja nie 
zbierała się. 
 Radny M. Sukiennik w imieniu nieobecnego Przewodniczącego Komisji Budżetowej  
J. Czerwińskiego poinformował, że na posiedzeniu komisji w dniu 27.10.09 r., omawiano projekty 
uchwał z zakresu działania komisji, będące przedmiotem obrad dzisiejszej sesji. Stanowiska 
komisji zostaną przedstawione przy okazji omawiania każdej z tych uchwał. 
      
VIII. Pisma i informacje do Rady Miejskiej.  
            Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski poinformował, że wpłynęły do Rady następujące 
pisma:  

-   w sprawie jednego z pracowników Urzędu, nie dotyczące ani pracy Urzędu, ani pracy Rady, 
zostało skierowane do Rady, więc jego obowiązkiem jako Przewodniczącego Rady jest 
poinformować o tym, że takie pismo wpłynęło, 

-   wniosek do budżetu z Długiej Szlacheckiej w sprawie projektu oświetlenia ulic, 
-   wnioski do Studium o odrolnienie, 
-   wniosek do budżetu stowarzyszenia „Pomocna Dłoń”, 
-   Państwa Goździewskich w sprawie zmiany w miejscowym planie zagospodarowania 

przestrzennego, 
-   Komendanta Policji w Halinowie z prośbą o podjęcie uchwały w sprawie zwolnienia  
     z podatku od nieruchomości, 
-   Sołtysa Kazimierowa Pana S. Kostki w sprawie odrzucenia przez Panią Burmistrz wniosku 

dotyczącego funduszu sołeckiego. 
Przewodniczący odczytał następujące pisma: 
     -   informację do Radnych z Instytutu Rozwoju Służb Społecznych,  

- Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie w sprawie oceny informacji Burmistrza 
Halinowa o przebiegu wykonania budżetu za I półrocze 2009 roku, 

-   Radnego Sejmiku Mazowieckiego, Pana K. Tchórzewskiego, w sprawie jego interpelacji  
     do Zarządu Województwa Mazowieckiego, 
-   Sołtysa Mrowisk Pana S. Dobosiewicza z prośbą do Pani Burmistrz o wyjaśnienie sytuacji 

prawnej działek wiejskich, będących we władaniu byłej OSP,  
-   Pani E. Woźniakowskiej, dotyczące rezygnacji z funkcji sołtysa,  
-   Sołtysa Chobotu Pana W. Gadomskiego w sprawie odrzucenia przez Panią Burmistrz 

wniosku dotyczącego funduszu sołeckiego, 
-   Zarządu Transportu Miejskiego w Warszawie, skierowane do Wójta Gminy Mińsk 

Mazowiecki, do Burmistrza Mińska Mazowieckiego, do Wójta Gminy Dębe Wielkie i do 
Burmistrza Halinowa, dotyczące wspólnego biletu. 

Burmistrz Pani J. Damasiewicz poinformowała, że jest umówiona w przyszłym tygodniu na 
wspólne spotkanie, gdzie adresaci pisma wymienią się poglądami w tej sprawie. 
Dyskusję wśród zebranych wywołała celowość proponowanych przez ZTM rozwiązań. 
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Na zakończenie Przewodniczący Wł. Gronczewski odczytał pisma:  
     -   Naczelnika Urzędu Skarbowego w Otwocku w sprawie wyników analizy oświadczeń     

majątkowych Kierownika MOPS w Halinowie Pani K. Chróścickiej oraz Kierownika  
         ds. technicznych i utrzymania ruchu Zakładu Komunalnego w Halinowie Pana W. Klocha,  
     -   Wojewody Mazowieckiego w sprawie wyników analizy oświadczeń majątkowych   

Burmistrza Halinowa Pani J. Damasiewicz oraz Przewodniczącego Rady Miejskiej  
          w Halinowie Pana Wł. Gronczewskiego  
 
IX. Sprawozdanie Radnych z sesji Rady Powiatu. 
 W związku z nieobecnością radnych powiatowych na dzisiejszej sesji Przewodniczący 
Rady Wł. Gronczewski zaproponował przejście do następnego punktu porządku obrad. 
 
X.  Informacja o realizacji zadań oświatowych w roku szkolnym 2008/2009. 
 Głos zabrała Sekretarz Halinowa Pani L. Zientecka, która na wstępie przypomniała, że 
sprawozdanie z realizacji zadań oświatowych stanowi wypełnienie ustawowego obowiązku  
( art. 5a ust. 4 ustawy o systemie oświaty) debaty na ten temat i powitała przybyłych na sesję 
dyrektorów szkół, następnie w formie prezentacji multimedialnej przedstawiła i omówiła dane 
statystyczne dotyczące realizacji zadań oświatowych w Gminie Halinów. Podczas swojego 
wystąpienia Pani Sekretarz zwróciła uwagę, że nasza gmina wypełnia wszystkie zadania 
oświatowe w stopniu wyższym niż pozwala na to subwencja oświatowa. W roku 2008 do 
subwencji oświatowej, z dochodów własnych, Gmina dołożyła  2 258 tys. zł, a w roku 2009  
w okresie do 15 października - 2 603 tys. zł. W kwotach tych nie uwzględniono inwestycji.  
W prezentacji został pokazany wzrost wydatków na oświatę w latach 2008 i 2009,  z którego 
wynika, że najszybciej rosną wydatki na dotacje dla niepublicznych przedszkoli, dowożenie 
uczniów do szkół, w tym uczniów niepełnosprawnych.  
Na podstawie liczby uczniów w poszczególnych rocznikach i wykresu demograficznego uczniów 
szkół gminnych można stwierdzić, że w Gminie Halinów nie ma zjawiska niżu demograficznego. 
Liczba uczniów utrzymuje się na stałym poziomie około 150 uczniów w roczniku. Szkoły  
z terenu gminy są zróżnicowane pod względem liczby uczniów, dostosowane do specyfiki 
swoich miejscowości.  
Statystyka dotycząca kwalifikacji nauczycieli przedstawia się następująco: 90 % nauczycieli w 
Gminie Halinów ma wykształcenie wyższe magisterskie, ponad 60 % - stopień nauczyciela 
dyplomowanego lub mianowanego.  
Na salę wszedł Radny M. Pietrusiński. 

Wyniki sprawdzianów i egzaminów zewnętrznych uczniów po szkole podstawowej i 
gimnazjum przedstawiła Pani Sabina Pawłowska z Okręgowej Komisji Egzaminacyjnej  
w Warszawie. Na wstępie omówiła metodologię ich sporządzania i interpretowania, następnie 
zinterpretowała wyniki poszczególnych szkół.  
Jako cele oceniania zewnętrznego mówczyni wymieniła: 
- diagnozowanie osiągnięć edukacyjnych uczniów, 
- ocenę jakości oddziaływań edukacyjnych szkoły, 
- zapewnienie porównywalności zaświadczeń, świadectw i dyplomów, bez względu na miejsce 
ich wystawienia. 
Uczniowie szkół w Gminie Halinów  osiągnęli średni wynik wyższy niż średnia krajowa, 
wojewódzka i powiatu mińskiego. Na podstawie wyników z ostatnich trzech lat została dokonana 
ocena pracy poszczególnych szkół z terenu gminy. Zaprezentowany sposób odczytywania 
wyników daje możliwość ustalenia „ Edukacyjnej wartości dodanej” dla każdego ucznia, 



 7

nauczyciela i szkoły oddzielnie. Pani S. Pawłowska wyjaśniła, że „ Edukacyjna wartość dodana”, 
w skrócie EWD, oznacza zestaw technik statystycznych pozwalających szacować postęp, jaki 
czynią uczniowie w trakcie nauki w danej szkole, następnie omówiła obszary zastosowań EWD. 
 Radny J. Papis zapytał Panią S. Pawłowską, jakie jest jej zdanie na temat wprowadzonej 
kilka lat temu reformy oświaty. Radny zwrócił uwagę, że coraz większa liczba dyplomowanej 
kadry nie ma przełożenia na wyniki nauczania, szczególnie w zakresie wiedzy  matematycznej. 
Pani S. Pawłowska wskazała, że jak zgodnie twierdzą nauczyciele, najtrudniej pracuje się w 
gimnazjum, co ma również związek z fizjologią okresu rozwojowego dziecka. Zdaniem mówczyni 
na tym etapie należy zwrócić szczególną uwagę na pracę wychowawczą.  

Na pytanie Radnego J. Stankiewicza, kto decyduje i na jakiej podstawie o zajęciach 
dodatkowych, w tym np. logopedycznych, Pani Sekretarz odpowiedziała, że na zajęcia 
wyrównawcze kierują uczący przedmiotu nauczyciele, natomiast zajęcia z logopedą zleca 
poradnia psychologiczno-pedagogiczna, o ile rodzice dziecka korzystają z takiej poradni. 
Niewielka liczba dzieci uczęszczających na zajęcia logopedyczne wynika często z braku 
odpowiedniej diagnozy, na co ma wpływ brak zainteresowania rodziców taką diagnozą.  

Radna M. Kaim zapytała o optymalną, z punktu widzenia zarówno uczniów, jak i 
nauczycieli, liczbę dzieci w klasach. Pani S. Pawłowska odpowiedziała, że nie wielkość klasy, ale 
umiejętności pedagogiczne nauczyciela mają największy wpływ na efekty dydaktyczne. 

 
O godz. 1215 Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski ogłosił 20-minutową przerwę.  
 
XI. Podejmowanie uchwał i wniosków w sprawie: 
 
/1/ wymagań, jakie powinni spełniać przedsiębiorcy ubiegający się o uzyskanie zezwolenia w 
zakresie ochrony przed bezdomnymi zwierzętami, prowadzenia schronisk dla  bezdomnych 
zwierząt, a także grzebowisk i spalarni zwłok zwierzęcych i ich części; 
  
 Z-ca Burmistrza Pan A. Machowski szczegółowo omówił projekt uchwały wraz  
z uzasadnieniem. 
Zwrócił uwagę, że największe kontrowersje w związku z projektem uchwały budzą nie 
wymagania dla przedsiębiorców, ale określenie, gdzie grzebowiska i schroniska mogą być 
lokalizowane. Przypomniał delegację ustawową odnośnie omawianego projektu uchwały  
i podkreślił, że właściwym miejscem dla określenia lokalizacji wymienionych obiektów są 
miejscowe plany zagospodarowania przestrzennego, na co wskazuje znajdujący się w 
proponowanym projekcie uchwały zapis: „(…) zgodnie z planem zagospodarowania 
przestrzennego”.   
Na zakończenie zarekomendował przyjęcie projektu uchwały w proponowanej wersji. 
 Przewodniczący Komisji Ochrony Środowiska, Rolnictwa i Leśnictwa T. Dubiński 
odczytał propozycję trzech poprawek, przygotowanych przez komisję. 

Burmistrz Pan A. Machowski zaproponował, aby poprawki 1 i 3 komisji przyjąć jako 
autopoprawki, natomiast poprawkę nr 2 pozostawić do dyskusji.  

Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski nawiązał do dwóch pism, które wpłynęły do Rady 
w sprawie stanowiska wobec lokalizacji grzebowiska w Koniku Nowym i poprosił jedną ze  
współautorek protestu, Panią A. Kruszewską o zabranie głosu. 

W swojej wypowiedzi Pani A. Kruszewska odniosła się do typowych rozwiązań w innych 
gminach, dotyczących omawianego projektu uchwały. Jej zdaniem rozwiązanie proponowane 
przez Pana Burmistrza dopuszcza powstanie luki prawnej, umożliwiającej, do czasu 
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wprowadzenia odpowiednich zapisów w planie miejscowym, lokalizację grzebowiska na terenie 
Konika Nowego.  
 Radny H. Foryś zgłosił wniosek, aby w poprawce nr 2 Komisji Ochrony Środowiska, 
Rolnictwa i Leśnictwa dotyczącej §5 ust.2 zastąpić zapis: „ i co do którego zapisy miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego dopuszczają prowadzenie takiej działalności” 
sformułowaniem: „ zgodnie z postanowieniami miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego, dotyczącymi warunków powstawania grzebowisk zwłok zwierzęcych i ich 
części”, zaś w §6 ust.2: „zgodnie z postanowieniami miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego, dotyczącymi warunków powstawania schronisk”.  
 W podsumowaniu dyskusji nad wnioskiem Radnego H. Forysia Burmistrz  
A. Machowski stwierdził, że zgodnie z zamysłem wnioskodawcy, w sytuacji, kiedy nie ma 
wskazanych w planie miejscowym konkretnych lokalizacji, wnioski w zakresie grzebowisk są 
bezprzedmiotowe. Zauważył również, że chcąc uniknąć powstania grzebowiska w konkretnym 
miejscu blokujemy powstanie grzebowisk na innych terenach.  

Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski poddał wniosek Radnego H. Forysia pod 
głosowanie przed poprawką nr2 komisji jako dalej idący. 

Wniosek został przyjęty w wyniku głosowania: za – 12, przeciw – 0, wstrz. – 2  
( nieobecny na sali Radny P. Odalski ). 

Projekt uchwały z dwiema autopoprawkami i przegłosowanym wnioskiem radnego został 
przyjęty jednogłośnie w wyniku głosowania: za – 14, przeciw – 0, wstrz. – 0, (nieobecny na sali 
Radny P. Odalski ). 
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
   
/2/ ustalenia regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie miasta i gminy Halinów;  
 Z-ca Burmistrza A. Machowski omówił projekt uchwały, następnie zgłosił dwie 
autopoprawki w rozdz.8:  
-  w §20 dopisać ust.4 w brzmieniu: „4. Zakazuje się posypywania solą dróg i chodników  
o nawierzchniach betonowych. 
-  w §21 zmienić termin, w którym dopuszcza się spalanie suchych pozostałości roślinnych na:  
od 15 października do 30 listopada i od 15 kwietnia do 01 maja.  

Radna M. Kaim zapytała, na podstawie jakich wskaźników zostały ustalone normatywne 
ilości odpadów komunalnych wymienione w rozdziale 3.  
Pan Burmistrz odpowiedział, że intencja tego zapisu jest taka, żeby obliczyć minimalną ilość 
śmieci, na jaką placówki, czy indywidualni mieszkańcy powinni mieć podpisane umowy. 
Radni dyskutowali nad wieloma zapisami regulaminu. 

Radny M. Pietrusiński zwrócił uwagę, że ust. 4) w §17 rozdz.7 może uniemożliwić 
posiadanie zwierząt na jakiejkolwiek działce wyłączonej z produkcji rolnej.  
Burmistrz A. Machowski zaproponował w formie autopoprawki wykreślenie w §17 ust.4). 

Radni zwrócili uwagę na potrzebę zapisu w regulaminie obowiązku wykaszania chwastów 
na swoich działkach. 
Burmistrz Pani J. Damasiewicz przypomniała, że próba wprowadzenia takiego zapisu 
podejmowana w poprzedniej kadencji, zakończyła się zakwestionowaniem przez wojewodę. 
 Radna E. Woźniakowska zgłosiła wniosek, aby w §21 wprowadzić jesienny termin od 01 
października do 30 listopada.  
Burmistrz A. Machowski zaproponował wprowadzenie tego terminu w formie autopoprawki. 

Projekt uchwały z trzema autopoprawkami został przyjęty w wyniku głosowania: za – 11, 
przeciw – 0, wstrz. – 2, (nieobecni na sali Radni: P. Odalski i M. Kaim ). 
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Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
  
/3/ nadania statutu Miejskiemu Ośrodkowi Pomocy Społecznej w Halinowie; 
 Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem omówiła Kierownik Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Halinowie Pani Krystyna Chróścicka.  
 Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie, w wyniku głosowania: za – 11, przeciw – 0,  
wstrz. – 0, ( nieobecni na sali Radni: M. Kaim, T. Dubiński, M. Sukiennik i P. Odalski ). 
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/4/ udzielenia pomocy rzeczowej dla Województwa Mazowieckiego;    
 Z-ca Burmistrza Pan A. Machowski omówił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem, 
wnosząc jednocześnie autopoprawkę, stanowiącą załącznik do protokołu.  

Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie: za – 11, przeciw – 0, wstrz. – 1 ( nieobecni 
na sali Radni: M. Kaim, M. Sukiennik i P. Odalski ). 
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/5/ zmian i przeniesień w budżecie Gminy Halinów na 2009 rok; 
 Skarbnik Halinowa Pani Teresa Karwowska szczegółowo omówiła projekt uchwały oraz 
przedstawiła uzasadnienie wprowadzonych w budżecie zmian i przeniesień, a następnie wniosła 
kilka autopoprawek, załączonych do niniejszego protokołu. 
Przedmiotem dyskusji była zakwestionowana przez Radnego J. Stankiewicza zasadność 
wprowadzenia do budżetu budowy boiska wielofunkcyjnego w Cisiu, jako drugiej po przedszkolu 
inwestycji w tej miejscowości. 

Przewodniczący Komisji Budżetowej J. Czerwiński poinformował, że na ostatnim 
posiedzeniu komisji dyskusję wywołała kwestia dotacji dla Domu Kultury w Okuniewie. 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej M. Pietrusiński poinformował o wynikach kontroli  
w Domu Kultury w Okuniewie i wnioskach, jakie zostały złożone na ręce Pani Burmistrz. 
Jednocześnie zgłosił wniosek o zmniejszenie o połowę dotacji dla obydwu domów kultury. 

Wniosek został przyjęty w wyniku głosowania: za – 10, przeciw – 1, wstrz. – 2 ( nieobecni 
na sali Radni: M. Kaim i P. Odalski ).  
Pani Skarbnik zwróciła uwagę, że aby budżet się zbilansował należy przenieść nadwyżkę na inne 
zadanie. Radni zdecydowali, że 17 000 zł zostaje przesunięte do działu 600, na remonty dróg. 
 Projekt uchwały z autopoprawkami i poprawką na wniosek Radnego M. Pietrusińskiego 
został przyjęty w wyniku głosowania: za – 12, przeciw – 0, wstrz. – 1 ( nieobecni na sali Radni:  
M. Kaim i P. Odalski ). 
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/6/ zaciągnięcia  przez gminę Halinów kredytu długoterminowego kredytu na 
     sfinansowanie planowanego deficytu budżetu oraz na spłatę wcześniej zaciągniętych      

zobowiązań z tytułu pożyczek i kredytów;  
Pani Skarbnik omówiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 

Wskazała, że potrzeba zaciągnięcia kredytu wynika z konieczności zamknięcia budżetu. 
Projekt uchwały został przyjęty w wyniku głosowania: za – 11, przeciw – 1,  

wstrz. – 0, ( nieobecni na sali Radni: M. Kaim, P. Odalski i B. Janczarek ).   
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/7/ udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Mińskiego; 
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  Skarbnik Pani T. Karwowska omówiła projekt uchwały. Zwróciła uwagę, że dotyczy on 
roku 2010 roku i wyjaśniła, że zgodnie z ustawą o funduszu sołeckim, w związku z tym, że we 
wnioskach trzech  sołectw znalazły się zadania nie będące zadaniami własnymi gminy, Pani 
Burmistrz musiała wnioski odrzucić. Natomiast Rada może udzielić pomocy rzeczowej dla 
Powiatu Mińskiego, aby zatoki autobusowe przy drogach powiatowych mogły być realizowane. 
Pani Skarbnik wprowadziła autopoprawkę do projektu uchwały, polegającą na wprowadzeniu  
w  §1 ust.2 dwóch zatok, po obu stronach ulicy, zamiast jednej.  
 Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie w wyniku głosowania: za – 11, przeciw – 0,  
wstrz. – 0, ( nieobecni na sali Radni: M. Kaim, E. Woźniakowska, B. Janczarek i P. Odalski ).   
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/8/ określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na 2010 rok oraz zarządzenia      

poboru podatku od nieruchomości w drodze inkasa; 
 Skarbnik Pani T. Karwowska omówiła projekt uchwały. Zwróciła uwagę, że stawka na 
budynki mieszkalne została podniesiona o 2 gr, pozostałe stawki o ok. 10 gr. 

Przewodniczący Komisji Budżetowej J. Czerwiński w imieniu komisji zgłosił propozycję 
dotyczącą §2 pkt.1, aby sołtysi otrzymywali za roznoszenie nakazów po 3,50 zł brutto za sztukę i 
prowizję od inkasa w wysokości 4%.  
Po dyskusji z udziałem sołtysów i Pani Skarbnik, w związku z pojawiającymi się komplikacjami, 
Przewodniczący J. Czerwiński wniosek wycofał.  

Projekt uchwały został przyjęty w wyniku głosowania: za – 10, przeciw – 0, wstrz. – 3 
( nieobecni na sali Radni: M. Kaim i P. Odalski ).  
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/9/ określenia  zwolnień z podatku od nieruchomości na 2010 rok; 
 Skarbnik Pani T. Karwowska omówiła projekt uchwały.  

Projekt uchwały został przyjęty jednogłośnie w wyniku głosowania: za – 13, przeciw – 0, 
wstrz. – 0 ( nieobecni na sali Radni: M. Kaim i P. Odalski ).  
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/10/ określenia wysokości stawek opłaty targowej na rok 2010; 
 Projekt uchwały omówiła Pani Skarbnik, wnosząc jednocześnie autopoprawkę stanowiącą 
załącznik do protokołu. 
Przewodniczący Komisji Budżetowej Pan J. Czerwiński poinformował, że na wniosek Radnego  
J. Papisa Komisja zaproponowała podniesienie stawek opłaty targowej w dni targowe ( środa  
i sobota ) oraz wprowadzenie w pozostałe dni tygodnia opłaty o 50 % niższej, aby ożywić handel 
na targowisku. Poprawka Komisji Budżetowej stanowi załącznik do protokołu. 
 Radny J. Papis zaproponował wprowadzenie do projektu uchwały w §1 punktu 4  
w brzmieniu: „4. Stoiska i inne kwestie określa regulamin targowiska”.  
W odpowiedzi Radca Prawny Pani A. Uścińska wyjaśniła, że projekt uchwały dotyczy tylko 
stawek opłaty targowej, dlatego nie ma delegacji ustawowej dopuszczającej wprowadzenie  
do niego takiego zapisu.  
 Projekt uchwały z autopoprawką oraz  poprawką Komisji Budżetowej został przyjęty  
w wyniku głosowania: za – 13, przeciw – 0, wstrz. – 0, ( nieobecni na sali Radni: M. Kaim  
i P. Odalski ).  
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
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/11/ określenia wysokości stawek i zwolnień z podatku od środków transportowych  
na rok 2010; 
 Burmistrz Pani J. Damasiewicz omawiając projekt uchwały zarekomendowała nie 
podnoszenie stawek podatku oprócz dwóch, które musiały zostać zwiększone do stawki 
minimalnej. 
 Projekt uchwały został przyjęty w wyniku głosowania: za – 12, przeciw – 0, wstrz. – 0,  
( nieobecni na sali Radni: T. Kowalczyk, M. Kaim i P. Odalski ).  
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/12/ przyjęcia średniej ceny skupu żyta służącej do obliczenia podatku rolnego oraz         
zarządzenia poboru podatku rolnego w drodze inkasa na 2010 rok; 
 Pani Skarbnik T. Karwowska omówiła projekt uchwały, uzupełniając go jednocześnie w 
podstawie prawnej o Nr 69 poz. 896 Monitora Rządowego.  
Poinformowała zebranych, że skutki obniżenia tych podatków będą skutkowały mniejszymi  
o ok. 48 000 zł wpływami do budżetu. 
Przewodniczący Komisji Budżetowej Pan J. Czerwiński poinformował, że na swoim posiedzeniu 
komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 Projekt uchwały został przyjęty w wyniku głosowania: za – 13, przeciw – 0, wstrz. – 0,  
( nieobecni na sali Radni: M. Kaim i P. Odalski ).  
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/13/ przyjęcia średniej ceny sprzedaży drewna służącej do obliczenia podatku leśnego oraz    
zarządzenia poboru podatku leśnego w drodze inkasa na 2010 rok; 
 Pani Skarbnik omówiła projekt uchwały zwracając uwagę, że podobnie jak w poprzedniej 
uchwale stawka podatku uległa zmniejszeniu w stosunku do roku ubiegłego.  

Projekt uchwały został przyjęty w wyniku głosowania: za – 13, przeciw – 0, wstrz. – 0,  
( nieobecni na sali Radni: M. Kaim i P. Odalski ).  
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/14/ rozpatrzenia wniosku sołectwa Chobot dotyczącego przeznaczenia środków 
funduszu sołeckiego w 2010 roku; 
 Pani Skarbnik T. Karwowska, omawiając projekt uchwały wyjaśniła, że zgodnie z ustawą 
o funduszu sołeckim, w związku z tym, że we wniosku sołectwa znalazły się zadania nie będące 
zadaniami własnymi gminy, Pani Burmistrz musiała wniosek odrzucić.  
Skład ustawowy Rady wynosi 15 Radnych. W głosowaniu wzięło udział 10 Radnych. 
Projekt uchwały został przyjęty w wyniku głosowania: za – 10, przeciw – 0, wstrz. – 0. 
(nieobecni na sali Radni: J. Czerwiński, M. Kaim, P. Odalski, J. Papis i E. Woźniakowska). 
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/15/ rozpatrzenia wniosku sołectwa Mrowiska dotyczącego przeznaczenia środków 
funduszu sołeckiego w 2010 roku; 
 Pani Skarbnik T. Karwowska wskazała, że sytuacja jest podobna, jak w przypadku 
projektu uchwały, omówionego w poprzednim punkcie.  
Skład ustawowy Rady wynosi 15 Radnych. W głosowaniu wzięło udział 12 Radnych. 
Projekt uchwały został przyjęty w wyniku głosowania: za – 12, przeciw – 0, wstrz. – 0. 
(nieobecni na sali Radni: M. Kaim, P. Odalski i J. Papis). 
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
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/16/ rozpatrzenia wniosku sołectwa Józefin dotyczącego przeznaczenia środków 
funduszu sołeckiego w 2010 roku; 
 Pani Skarbnik nawiązała do dwóch poprzednich projektów uchwał. 
Skład ustawowy Rady wynosi 15 Radnych. W głosowaniu wzięło udział 13 Radnych. 
Projekt uchwały został przyjęty w wyniku głosowania: za – 13, przeciw – 0, wstrz. – 0. 
(nieobecni na sali Radni: M. Kaim i P. Odalski). 
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/17/ zmian w Statucie Gminy Halinów; 
 Sekretarz Halinowa L. Zientecka omówiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 
Projekt uchwały został przyjęty w wyniku głosowania: za – 13, przeciw – 0, wstrz. – 0. 
(nieobecni na sali Radni: M. Kaim i P. Odalski). 
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/18/ ustalenia „Regulaminu Nadawania Honorowych Wyróżnień”;  
 Pani Sekretarz omówiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
Projekt uchwały został przyjęty w wyniku głosowania: za – 13, przeciw – 0, wstrz. – 0. 
(nieobecni na sali Radni: M. Kaim i P. Odalski). 
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/19/ zatwierdzenia Planu Odnowy Miejscowości Cisie; 
 Projekt uchwały omówiła Kierownik GCI Pani A. Rosa, wskazując, że Plan Odnowy 
Miejscowości Cisie został przygotowany na potrzeby wniosku do PROW w związku  
z budową boiska wielofunkcyjnego przy Szkole Podstawowej w Cisiu. 

Projekt uchwały został przyjęty w wyniku głosowania: za – 11, przeciw – 1, wstrz. – 0. 
(nieobecni na sali Radni: M. Kaim, G. Matuszewska i P. Odalski). 
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
/20/ nadania nazwy ulicy w miejscowości Józefin, gmina Halinów.    
 Projekt uchwały dotyczy nadania nazwy „Nowa” ulicy w miejscowości Józefin przyjęto 
jednogłośnie: za – 13, przeciw – 0, wstrz. – 0, ( nieobecni na sali Radni: M. Kaim i P. Odalski). 
Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski stwierdził podjęcie uchwały. 
 
XII. Zakończenie obrad XXXIII sesji Rady Miejskiej w Halinowie. 

Po wyczerpaniu porządku obrad Przewodniczący Rady Wł. Gronczewski o godz. 1650 

dokonał zamknięcia obrad XXXIII sesji Rady Miejskiej w Halinowie.  
 
Protokół sporządziła: 
/-/ Irena Osipczuk 
 

 
 
 
 
 


